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Dagsorden for møde i Faxe Vandløbsråd d. 12. september 2024 

Mødelokale Rimfaxe i kælderen på rådhuset, Frederiksgade 9, 4690 Haslev fra kl. 17:00 – 
19:30 
 
Til stede: 
Torben Kapper, Danmarks Naturfredningsforening   
Henrik Karlshøj Madsen, Øvre Suså Vandløbslaug   
Søren Jensen, Danmarks Sportsfiskerforbund   
Jan Olsen, Dansk Skovforening   
Kristian Egede Nielsen, VKST 
Marianne Almindsø Andersen, Faxe Forsyning  
Dorthe Egede Borg, Teknik & Miljøudvalget   
Thomas Spange Olsen, Teknik & Miljøudvalget   
Erik Rasmussen, Teknik & Miljøudvalget   
Lisette Lind Larsen, formand for Faxe Vandløbsråd, Teknik & Miljøudvalget   
Charlotte Rosenblad Ralund, Center for Plan & Miljø 
Anne Planeta Etzerodt, sekretær for Faxe Vandløbsråd, Center for Plan & Miljø 
 
 

1. Velkomst v. formand Lisette Lind Larsen (2 min) 
Vi siger velkommen til ny repræsentant for Dansk Skovforening Jan Olsen 
 

2. Bemærkninger til dagsorden (2 min) 
DN så gerne, at man havde ventet med vandløbsrådsmødet indtil rapporten fra NIRAS 
DVFI-målinger var færdigarbejdet. Resultaterne ville være spændende op til det kommende 
punkt om nye miljømål til Faxe Forsyning.  
 

3. Bemærkninger til sidste referat (5 min) 
Ingen bemærkninger 
 

4. Hvad kan foreningerne bruges Faxe Vandløbsråd til? - samt genbesøg af rådets 
kommissorium (10 min) 
Punkt ønsket af Dansk Sportsfiskerforening. Faxe Kommune ser det som en god anledning 
til også at drøfte rådets kommissorium (vedhæftet bagerst). 
 
Sportsfiskerforbundet savner opfølgning af input fra vandløbsrådet, og har en oplevelse af 
ikke kan kunne genkende debatter i Faxe Vandløbsråd i det videre kommunale og politiske 
arbejde.  
 
Lisette og Thomas nævner flere aktiviteter, som kan tilskrives de problematikker, som 
vandløbsrådet har taget op her i blandt miljømål for Faxe Forsyning og det øgede fokus på 
overløb. Lisette vil følge op på, hvordan hun bedre kan give den ønskede tilbagemelding til 
vandløbsrådet.  
 
Der var input fra rådet til at ændre i indholdet i kommissoriet.  
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5. Nyt fra Faxe Forsyning (20 min) 
Faxe Forsyning orienterer om nyt siden sidst: 

Forsyningen har indgået aftale med Haribo og Royal Unibrew om at etablere et nyt 
UASB anlæg. Anlægget renser ikke for kemi.  

 
- Der er nu tilladelser til alle overløb, også dem hvis tilladelser er bortkommet. Som 

den først kommune i DK har vi nu tilladelser til alle overløbsbygværker. Alle 
overløbsbygværkerne er midlertidige og der skal laves andre løsninger, som 
tilgodeser økologiske miljømål i vandløbene.  

 
- Forsyningen har indsat nye DVFI målinger op- og nedstrøms alle overløb i Faxe Å 

og Gillesbækken, så effekt af overløbene kan monitoreres. 
 

- Snart færdig med sep. kloakering i Dalby, så det er snart er slut med overløb til 
Tryggevældesystemet.  

 
- Forsyningen er i gang med mange uvedkommende vand undersøgelser, som 

minimerer overløb. Typisk findes fejlkoblinger på 10-15% i de byer, de undersøger. 
 

- Data for overløb vises nu på FFS hjemmeside: 
https://overloeb.faxeforsyning.dk/public-
dashboards/d4eb1e6c2fa34269a2051626037d1e7b?orgId=1  
Data siger kun noget om vandmængder, men ikke om stofmængder.  

 
 

6. Faxe Vandløbsråds anbefalinger til miljømål for 2025 (20 min) 
Fast punkt om efteråret jf. rådets årshjul.  
Faxe Forsyning kan senest 1. april 2025 ansøge om nye indsatser for at opfylde de pålagte 
miljømål. Har rådet anbefalinger hertil? 
 
Oplæg fra Marianne 
 
Sportsfiskerforbundet anbefaler, at tertiær rensning prioriteres, så der bliver renset bedre for 
kemi (medicinrester mv.), som har vist sig at have stor negativ betydning for 
vandløbsmiljøet. Den kemiske påvirkning kan være meget farligere end det organiske stof.  

 
Dansk Skovforening pointerer, at det er vigtigt, at DVFI målingerne fortsættes. Det er den 
eneste måde vi kan få viden om indsatserne virker.  
 
Alle medlemmer opfordres til at sende flere anbefalinger om, hvad der skal prioriteres 
forsyningens arbejde med miljømålene til rådets sekretær.   
 
 

7. Kompensation for skyld i fiskedød i Faxe Å (10 min) 
Punktet fremføres af Dansk Sportsfiskerforbund. 
 
Sportsfiskerne har ført tilsyn og sammenlignet overlevelse af ørredyngel i Faxe Å og Vivede 
Mølleå. Vivede Mølleå er hårdt belastet af næringsstoffer fra det omkringliggende 
landbrugsareal, som er meget større end i oplandet til Faxe Å. Dog trives ørredynglen i 
Vivede Mølleå, mens den dør hvert år i Faxe Å. Sportsfiskerne er derfor sikre på, at det 
skyldes punktforurening fra renseanlæg.  
 
Sportsfiskerforbundet ønsker et samarbejde om projekter, hvor fx kommunen kan søge nogle 
tilskudspuljer, som sportsfiskerne ikke kan som privat forening kan søge. Gerne fokus på 
projekter, der gør vandet kemisk renere. Sådan et samarbejde er fx Havørred Fyn lykkes 
med.  
 

https://overloeb.faxeforsyning.dk/public-dashboards/d4eb1e6c2fa34269a2051626037d1e7b?orgId=1
https://overloeb.faxeforsyning.dk/public-dashboards/d4eb1e6c2fa34269a2051626037d1e7b?orgId=1
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Lisette opfordrer til at projekter og mulige tilskudsmuligheder, som kommunen eller 
forsyningen kan søge, sendes ind.  
 
 

8. Status på vandløbsindsatser i vandområdeplan 2021-2027 (15 min) 
Punktet er ønsket af Danmarks Naturfredningsforening som opfølgning fra forrige møde.  
Oversigt over vandløbsindsatserne findes i skemaform her: 
https://dagsordener.faxekommune.dk/vis/pdf/bilag/b54dce1e-3dd8-4f1f-a522-
5ff6ff35e419/?redirectDirectlyToPdf=false 
Og kan ses på kort her under menuen ’indsatser’: 
https://miljoegis.mim.dk/spatialmap?profile=vandrammedirektiv3-2022  
 
Der er ingen ændring i status siden sidste møde, hvor Faxe Kommune havde følgende 
orientering:  
Administrationen ønsker, at samle alle vandplansindsatserne ’til bunke’, og se om der kan 
indhentes nok tilskud til timer til, at der kan købes ressourcer til at udføre projektledelsen. 
Fokus på vandplansprojekter forventes at være i 2025-2027 på nær for Mosebølle Bæk, hvor 
lystfiskerne allerede har lagt et stort arbejde, og dette projekt prioriteres derfor snarest. 
Dette skyldes, at administrationen bruger mange ressourcer på klima-lavbundsprojekter og 
nye vandløbsregulativer i 2024.  
 
DN og vandløbsrådet er bekymret for tidshorisonten, da der fra 2025 er meget kort tid til at 
komme i mål med alle 24 vandløbsindsatser.  
 
 

9. Temadrøftelse om grødeskæring (60 min) 
Diverse oplæg og debat om forskellige emner inden for grødeskæring, heriblandt:  

• Miljømål for vandløbsplanter – hvad er problematikken for fremtidig 
vandløbspleje? 

• Assensrapporten – I Assens har de nemt færdiggjort et 4-årigt projekt med 
grødeskæringsforsøg i 65 små vandløb. Hvad er konklusionerne?  

• Faxe Kommunes arbejde med grødeskæring – pincetforsøg og regulativarbejde 
 

Punktet udskydes til et ekstraordinært møde om grødeskæring i november, som meldes ud 
på mail snarest. 

 
10. Eventuelt (5 min) 

DN spørger til vandløbsmyndighedens håndhævelse af vandløbslovens § 28 om oplag af 
grøde og det, at bredejerne skal fjerne den oplagte grøde. DN oplever at bredejerne ikke gør 
dette.  Anne oplyser, at vandløbsmyndigheden ikke laver opsøgende arbejde med dette, men 
behandler de anmelder og klager, som vi får ind.  
Vandløbsrådet beder om at debattere emnet videre på det ekstraordinære møde om 
grødeskæring.  
 
 

11. Dato for næste møde og tak for i aften  
  
Ekstraordinært møde meldes ud på mail snarest.  
 
Lisette takker for fantastisk engagement på mødet.  

https://dagsordener.faxekommune.dk/vis/pdf/bilag/b54dce1e-3dd8-4f1f-a522-5ff6ff35e419/?redirectDirectlyToPdf=false
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